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IVERNIH PEOSC V OTISKEM VRHI
Kmalu po potrditvi zaključ

nega računa za lansko leto in 
ko so samoupravni organi rav
no sprejeli letošnji plan (pro
izvodni in investicijski), smo 
izvedeli še za »strašne« inve
sticijske prekoračitve v višini 
prek 46,000.000 din za dogra
ditev tovarne ivernih plošč v 
Otiškem vrhu. Dodatna sred
stva je bilo treba nujno najti 
ali pa ukiniti nadaljnja dela 
pri izgradnji, kar bi pomenilo 
le še nove obremenitve inve
stitorjev, saj bo potrebno do
sedanje obveznosti za kredite 
poravnati, četudi proizvodnja 
ne bi stekla.

Prek poslovnega odbora vseh 
sovlagateljev je bilo tudi naše 
podjetje obveščeno o potreb
nih dodatnih sredstvih. Bilo je 
veliko kritike, iskali so krivce 
in odgovorne za prekoračenje 
prvotno odobrenih sredstev. 
Vzroki so bili različni in več 
ali manj upravičeni. Najprej 
revalvacija nemške marke in 
devalvacija našega dinarja, 
kar je povzročilo višje inozem
ske kredite za uvoženo opre
mo, s tem pa tudi višje osno
ve za carinske in vse ostale 
uvozne stroške.

Mnogo del, predvsem grad
benih, v prvotnem programu 
ni bilo predvideno. To je tudi 
naj večji del prekoračitev. Prav 
tako so bile med gradnjo izvr
šene nekatere tehnološke spre
membe, ki so povzročile do
datne gradbene stroške.

Manjši del prekoračitev pa 
se nanaša na višje cene (če
prav bi to najprej pričakova
li), ker so bile glavne pogodbe 
z izvajalci del sklenjene s fiks
nimi cenami.

Samoupravni organi podjet
ja so razpravljali o teh zviša
njih za investicije. Kot soinve
stitorju s 40% deležem nas še 
posebej zanima, kolikšni bodo 
stroški za izgradnjo tovarne, 
ker je od tega tudi odvisna 
rentabilnost poznejšega poslo
vanja, ki se bo odražala pri de
litvi dobička za sovlagatelje.

Kljub interesu našega pod
jetja, da se investicija nada

ljuje, so samoupravni organi 
bili prisiljeni zaradi velikih 
investicijskih obveznosti v le
tošnjem letu zavzeti sklep, da

ne moremo dodati nobene do
datne udeležbe.

Hkrati smo se strinjali s tem, 
da se lahko za dograditev to
varne najamejo novi krediti.

Iskanje dodatnih sredstev in 
kreditov ni bilo lahko, poseb
no ker je Ljubljanska banka 
na začetku razgovorov jasno 
povedala, da je reševanje pre
koračitev v celoti stvar soinve
stitorjev.

Po dvomesečnih naporih re
ševanja vseh mogočih variant 
dodatnih virov finansiranja, ob

iskanju novih sovlagateljev do 
najemanja dodatnih kreditov 
s skoraj nenormalnimi pogoji 
vračanja, je končno tovarna

ivernih plošč v Otiškem vrhu 
rešena. Pokriti so celotni inve
sticijski stroški z mnogimi vi
ri finansiranja. Večinoma so 
prekoračitve rešene z dodatni
mi krediti, kar pomeni, da jih 
bo pokrivala že sama tovarna 
z letnimi odplačili anuitet. Se
veda gre to na račun zmanjša
ne stopnje dobička. Po novem 
izračunu znaša dobiček še ved
no 18 %. Pri iskanju sredstev 
se je največ angažiral vod
stveni kader Lesno industrij
skega podjetja Slovenj Gradec 
kot investitor.

Po ureditvi nepokritih virov 
sredstev se je lahko hitrost iz
gradnje tovarne pospešila. Ko
likor ne bo nepredvidenih za

stojev, bo torej naša skupna 
tovarna ivernih plošč dogra
jena in pričela s poizkusno 
proizvodnjo že v januarju 
1973. leta. Torej skoraj brez 
zamude.

Takrat bodo napisali kaj več 
o predvideni proizvodnji to
varne in o novih problemih, ki 
se bodo pojavljali.

V nadaljnjem vas seznanja
mo s številkami, kakšna je se
daj predvidena vrednost inve
sticije in kako so le-te pokrite 
z viri finansiranja.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tovarna ivernih plošč v Otiškem vrhu. Predvidoma bo začela poskusno obratovati v začetku
leta 1973 — Foto: Hovnik



X. Skupna vrednost investicije v celih din
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— v osnovna sredstva 101,643.474 143,638.297 + 41,994.823
— v obratna sredstva 11,730.000 16,288.000 + 4,558.000
Skupaj : 113,373.474 159,926.297 + 46,552.823

Pologi, posojila in 
obvezni prispevki, 
ki se vračajo:
1. 10% garantni polog 2,396.217 3,111.623 + 715.406
2. 2% prisp. za energ. 1,016.434 2,827.767 + 1,856.333

pozneje)
(v programu je bilo 
predvideno le 1 %, ker 
je predpis izšel

3. 10% devizni polog 
za izdajo
devizne garancije 8,466.173 850.000 — 7,616.172
Skupaj prispevki 11,878.824 6,834.390 — 5,044.433
Skupaj investicija: 125,252.298 166,760.687 + 41,508.390

Viri financiranja za izgradnjo tovarne
a) osnovna sredstva Vrednost v din

— inozemski krediti za uvoz opreme 46,010.958
— sovlagateljski delež »Credex«,

Munchen — 3,660.000 DM 19,288.200
— kredit izvajalca gradbenih del 3,283.785
— delež soinvestitorjev 30,570.354

od tega:
LIP Slov. Gradec —40 »/o 11,773.653
GG Slov. Gradec — 40% 12,647.471
Slovenijales Ljubljana —20 “/o 6,149.230
(Tu prikazan manjši znesek LIP 
je oročen — vezan kot devizni polog 
pri banki, pogoj za odobritev 
kredita)

— kredit Ljubljanske banke, 
centrala Ljubljana

— kredit Ljubljanske banke, 
podružnica Slovenj Gradec 
Skupaj za osnovna sredstva:

39,485.000

5,000.000
143,638.297

b) obratna sredstva
— lastna udeležba (predvidoma tovarna)
— kredit Ljubljanske banke, 

centrala Ljubljana 
Skupaj obratna sredstva:

c) pologi, prispevki, posojila
— 10% garancijski polog in 2 % posojila 

za energetiko ter 10°/o devizni polog (delno) 6,834.890 
od tega:
LIP Slovenj Gradec 3,243.756
GG Slovenj Gradec 2,393.756
Slovenijales Ljubljana 1,196.878

SKUPAJ:- din 166/760687

7,788.000

JS ,5001)00 
16,288.000

Prvi dotok surovine k novo zgrajeni tovarni — Foto: Hovnik

Koliko bremenijo prekoračitve naše podjetje?

1. Udeležbo smo povečali za 3,456.471 din iz sredstev vrnjenega 
10% deviznega pologa, ki smo ga morali plačati v letu 1971. 
Zaradi sofinanciranja inozemskega partnerja »Credex« pa je 
ta obveznost odpadla.

2. Dodatno nas bremenijo povečan
10% garantni polog 286.162 din
in povišano obvezno posojilo v višini 
2°/o za energetiko, ki se plačuje
od vseh investicij 742.534 din

Skupaj : 1,028.696 din * 3

Vse te prispevke namreč ne smejo kreditirati banke. 
Znesek bomo morali predvideti v investicijskem planu leta 
1973.

3. Sopodpisati smo morali menice za dodatno najete kredite v 
višini 19,885.000 din in s tem prevzeti materialni riziko, če 
tovarna ne bi mogla ob roku plačevati zapadlih obveznosti 
banki.

Naše novo zgrajeno moderno lesno skladišče v Otiškem vrhu poleg tovarne ivernih plošč —
Foto: Hovnik

Kljub tolikim težavam pri 
izgradnji in predvsem pri pla
čevanju finančnih obveznosti 
smo kot soinvestitorji vendar
le lahko zadovoljni, da je tako 
velika tovarna na našem pod
ročju skoraj dograjena. Zapo
slovala bo dodatno število pre
bivalcev v naši regiji.

Precej se bo treba še potru
diti, da bomo vsi soinvestitorji 
z redno dobavo surovin in s 
pravilno organizacijo proiz
vodnje dosegali v tovarni takš
ne učinke, ki nam bodo fi
nančno vračali vložena sred
stva in dodatni dobiček. K te
mu nas še posebej vzpodbuja 
izredno veliko povpraševanje 
po ivernih ploščah na jugoslo
vanskem tržišču, kar nam do
kazuje, da z izbiro investicije 
nismo zgrešili.

Angelca Vrbnjak, 
šef
računovodskega
sektorja
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PRIPRAVLJAMO SE NA NOVI NAClN
PROIZVODNJE

Ne bo več dolgo, ko bo steklo 
delo v novem skladišču lesa v 
Otiškem vrhu. Dani bodo pogo
ji za nov, gospodarnejši način 
proizvodnje. Mehanizirali bo
mo eno najtežjih del v goz
darstvu — beljenje lesa. S tem 
ko bo odpadlo sortiranje lesa 
ob kamionskih cestah, bo delo 
žičnic veliko bolj racionalno 
pa tudi s traktorji bomo lahko 
dosegali večje učinke. Prisilje
ni bomo zelo zmanjšati obseg 
ročnih spravil in le-ta mehani
zirati. Lahko bi rekli, da bo 
prišlo v gozdarstvu našega ob
močja do majhne revolucije.

Veliko dela in časa bomo 
morali posvetiti pripravi dela, 
spremljanju proizvodnje in 
analizam izvršenega dela. Od
ločujoče pri novem načinu 
proizvodnje pri letnih sečnjah 
bo to, da bomo morali les 
posekati in oddati najkasneje 
v treh tednih. Pri tem je treba 
upoštevati večjo storilnost pri 
sečnji in težje spravilo. Poskr
beti bomo morali za kontinuir- 
no zaposlitev strojev in da bo
do vedno na razpolago, ko jih 
bomo rabili. Vlake in ceste bo
do morale biti tako vzdrževa
ne, da bo mogoč prevoz ob 
vsakem času, ko bo les pri ce
sti. Samo če bomo lahko tem 
pogojem zadostili oziroma jih 
izpolnili, bomo prešli na nov 
način proizvodnje. Tu bi želel 
povedati, kako se na GO Dra
vograd pripravljamo na te no
ve čase:

Za vse oddelke, ki smo jih 
na novo odkazali in ki jih bo
mo v prihodnjem letu posekali, 
smo napravili sečne in spra- 
vilne načrte. Pri izdelavi teh 
načrtov je bil potek dela tak:
• V gospodarske karte smo 

vrisali vse prometnice, ki jih 
bomo uporabljali, ter ob cestah 
predvideli skladišča.

0 Sestoje, ki smo jih teme
ljito pregledali, smo razdelili 
na manjše spravilne enote in 
jih vrisali v karte. Meje teh 
enot morajo biti jasne, sestoj 
v vsej enoti čimbolj enoličen, 
predvidena količina lesa, ki ga 
bomo v enoti posekali, pa taka, 
da sečnja in spravilo z večjo 
ali manjšo skupino delavcev 
ne bo trajala dlje kot približno 
10 dni.

0 Za vsako enoto posebej 
smo določili vhode za normira
nje za sečnjo, predvideli smo 
naj cenejši način spravila — 
ročno ali s stroji in že tudi do
ločili normative.

0 Tem pripravljalnim delom 
je sledilo odkazilo, za vsako 
enoto smo posebej beležili od- 
kazano drevje.

0 Za vsako enoto smo nato 
izračunali normative za sečnjo.

0 Izdelali smo še gantogra- 
me, v katerih načrtujemo tak 
potek dela, da bo ves proces 
od sečnje do oddaje na central
nem skladišču končan v treh 
tednih.

Hkrati s temi plani smo se
stavili še dinamični plan sečenj 
oziroma razporeditev, kje in 
kdaj bomo sekali med letom. 
Pri tem smo upoštevali pri
mernost posameznih sečišč za 
delo pozimi, stanje oziroma

Zaostanka pri prodaji lesa iz 
prvih mesecev v letu nikakor 
ne moremo nadoknaditi, čeprav 
smo ga v zadnjih dveh mesecih 
mnogo odpremili. Konec juni
ja smo si zadali nalogo, da naj 
bi bili skrajni roki, ko bomo 
realizirali lesno maso v skladu 
z dinamiko plana, vsaj konec 
avgusta. Večina naših obratov 
je uspela, medtem ko največ
ja, gozdarski obrat Črna in 
gozdarski obrat Radlje pa ne.

Posek je izvršen pri vseh 
obratih v zadostni višini, le da 
je ostalo preveč zalog v gozdu 
— skoraj 30.000 m’.

Le nekaj številk:

V enakem obdobju lanskega 
leta je podjetje pri nižjem ce
lotnem dohodku, vendar tudi 
z nižjimi stroški in z nižjimi 
osebnimi dohodki, ostvarilo
4,803.000 din dobička ali 3-krat 
več.

Na končni rezultat vplivajo 
v precejšnji meri tudi letos iz
plačani višji osebni dohodki.

Z zvišanjem obračunskih po
stavk od 1. februarja smo vse 
leto izplačevali že tudi lanski 
tako imenovan variabilni del, 
ki pa ga letos (razen nekaj 
obratov) še nismo ostvarili.

Zato nam je tako izplačeva
nje in s tem bolj enakomerne 
osebne dohodke med vsem le
tom omogočal posebni interni 
rezervni sklad osebnih dohod-

prevoznost cest in vlak, mož
nost za prihod delavcev na de
lo in še mnogo drugih okoli
ščin.

Plan pa je precej ohlapen, 
ker se moramo prilagajati vre
menskim razmeram.

V zaostanku pri prodaji ozi
roma odpremi lesa iz državne
ga sektorja so:
— GO Črna za ca. 2400 m3
— GO Radlje za ca. 1600 m3
— delno še GO Ravne in Dra
vograd.

O vzrokih, ki so letos ovirali 
redno oddajo lesa poleg izred
no deževnega in muhastega 
vremena, poročajo gozdarski 
strokovnjaki.

V tej zvezi tudi z vrednostni
mi rezultati nismo zadovoljni.

Manjka nam oziroma preniz
ko je ostvarjen celotni doho
dek, na drugi strani pa so vsi 
stroški naraščali.

kov, ki smo ga formirali iz 
ost var j enega variabilnega dela 
osebnih dohodkov v prejšnjih 
letih.

Letos smo ga krepko koristi
li in obrati dolgujejo rezervne
mu skladu do konca leta kar 
prek 2,000.000 din. Enote, ki 
bodo količinski plan izvršile, 
najbrž ne bodo imele problema 
z vračilom poleg rednega iz
plačila osebnih dohodkov.

Poprečno izplačan mesečni 
osebni dohodek za enega de
lavca je znašal do konca avgu
sta 1765 din ali za 1,7 % več, 
kot smo predvideli v planu za 
celotno poprečje.

Podjetje se je tudi v zadnjih 
dveh mesecih borilo za likvid
nost. Pri nizkem dobičku, z za-

Med letom nameravamo ze
lo natančno zasledovati delo na 
posameznih sečiščih in se čim 
bolje prilagajati trenutnim 
razmeram in potrebam.

Drago Zagorc, 
dipl. inž. gozd.

časno porabljenimi rezervami 
in s prehitevanjem investicij
skih del v razmerju z ostvar- 
jenimi investicijskimi sredstvi 
nismo sposobni sproti porav
nati vseh zapadlih obveznosti.

Glavni dodatni vir sredstev 
za navedene primanjkljaje je 
bila strožja izterjava dolžni
kov, kar nam je uspelo v le
tošnjem letu za ca. 3,000.000 do 
5,000.000 din. Prav tako smo 
dobili začasne dodatne bančne 
kredite za obratna sredstva.

Tako je podjetju kljub vsem 
težavam uspelo, da nismo bili 
blokirani in da smo sproti, ob 
roku izplačevali osebne dohod
ke delavcem in kmetom za od
kupljen les.

Podrobneje bomo o rezulta
tih poslovanja poročila za de
vet mesecev.

Angelca Vrbnjak, 
šef računovodskega 

sektorja

Tudi posamezna drevesa med 
poljem so važen element pri 
oblikovanju privlačne pokra

jine — Foto: A. Šertel

Ponovno o rezultatih poslovanja — 
tokrat do konca avgusta

Morda boste rekli ob čitanju naslova: »Letos, ko nam gre 
bolj slabo, ali bolje rečeno, bolj počasi, nas pogosteje obve
ščate.« Res je in menimo, tudi pravilno. Nujno je, da je ves ko
lektiv podjetja obveščen, da se bo moral v zadnjih mesecih leta 
še posebej potruditi, če bomo hoteli izvršiti vse naloge, ki smo 
jih za letos sprejeli z letnim planom.

— vrednost proizvodnje — celotni dohodek dosežen v 8 mesecih
64.695.000 din

ali od letnega plana 66’%
— skupni stroški pa so bili v istem obdobju 42,626.000 din
ali od letnega plana kar 69 lo/o
— razumljivo, da je bil s tem dohodek nižji — le 62%

22.069.000 din
tako smo po odbitku obračunanih osebnih dohodkov ostvarili
— dobiček — le 50 % 1,574.000 din
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NOVE PRODAJNE CENE GOZDNIH PROIZVODOV
Tako kot druga gozdna go

spodarstva lahko tudi naše 
gozdno gospodarstvo trenutno 
prodaja Svoje proizvode le po 
cenah, ki so bile zatečene s splo
šno zamrznitvijo cen v oktobru 
1970. Po tej zamrznitvi cen so 
se lahko le-te — po veljavnih 
zveznih predpisih, ki so do 
pred kratkim urejali vpraša
nje cen v gozdarstvu — menja
le le na osnovi doseženih spo
razumov med proizvajalci, to 
je gozdnimi gospodarstvi na 
eni in predelovalci oziroma po
trošniki na drugi strani. Tak 
sporazum je včljaven takrat, 
ko se zanj odloči dvotretjinska 
večina proizvajalcev in potroš
nikov v jugoslovanskem meri
lu. Do spremembe cen je na 
osnovi takšnih sporazumov 
prišlo — vse od zamrznitve cen 
pa do danes — le pri hlodovini 
mehkih listavcev in taninskem 
lesu. Niso ti sporazumi uspeli 
pri iglavcih, kar je pomembno 
predvsem za naše gozdarsko 
območje. Sestavljenih in ob
ravnavanih je bilo več predlo
gov, predvsem za važnejše sor- 
timente, kot so hlodovina 
smreke za žago ter celulozni 
in jamski les iglavcev. Zadnji 
takšen predlog, s katerim se je 
želela doseči predvsem izrav
nava cen pri hlodovini, je bil 
sestavljen in predložen v ob
ravnavo v drugem četrtletju 
1972. Vendar kot vsi prejšnji 
je bil tudi ta brez uspeha. Iz 
navedenega sledi, da so ostale 
cene vsem proizvodom, ki so 
bistvenega pomena za naše 
gozdarsko območje in podjetje, 
vse do danes nespremenjene.

V začetku druge polovice te
ga leta je vendar prišlo do do
ločenih sprememb, ki bodo v 
prihodnje vplivale na obliko
vanje cen proizvodom gozdar
stva. Med te sodi pred krat
kim objavljeni zakon o druž
beni kontroli cen. Po določilih 
tega zakona prehaja nadzor 
nad oblikovanjem cen proizvo
dov gozdarstva iz zvezne v re
publiško pristojnost. V ostalem 
pa se bodo po določilih tega 
zakona oblikovale prodajne ce
ne v gozdarstvu po odmrznitvi 
dosedanjih zamrznjenih cen na 
enak način kot doslej. Spre
memba cene je pogojena na 
pristanek dvetretjinske večine 
proizvajalcev in potrošnikov, 
vendar tokrat v republiškem 
merilu. Prednost, ki jo prinaša 
omenjeni zakon, je v tem, da 
bo v prihodnje laže doseči po
samezne sporazume. Priprav
ljajo se že prvi predlogi za 
spremembo cen glavnih proiz
vodov oz. sortimentov (kot so 
hlodovina, celulozni in jamski 
les ter drogi iglavcev). Ker se 
s temi sporazumi želi doseči 
predvsem določena izravnava 
cen v republiškem merilu, le
ti, kolikor bodo v kratkem sle
dili, ne bodo bistveno vplivali 
na spremembo prodajnih cen 
pri našem gozdnem gospodar
stvu, in sicer glede na to, da so 
naše prodajne cene zamrznje
ne na nekoliko višjem nivoju, 
kot pri sosednih gozdnih go
spodarstvih.

Iz vsega doslej navedenega 
sledi:
— da so trenutno v veljavi še 
vedno prodajne cene, zatečene 
z zamrznitvijo v oktobru 1970;
— da bo po odmrzhitvi dose
danjih ., prodajnih cen možno 
oblikovati oziroma določiti no
ve prodajne cene le na nivoju,

ki ga bo predvideval za posa
mezni sortiment in njegovo ka
kovost doseženi sporazum med 
proizvajalci, in predelovalci v 
republiškem merilu;
—: da ob odmrznitvi prodajnih 
cen za proizvode gozdarstva ni 
pričakovati, da bi se le-te lah
ko v bodoče oblikovale indivi

dualno na osnovi ponudbe in 
povpraševanja, kot je bilo 
pred zamrznitvijo v oktobru 
1970;
— da je sprememba odkupnih 
cen odvisna od spremembe pro
dajnih cen, ki jih bodo omo
gočili že omenjeni sporazumi.

Vlado Zdovc, oec.

ŠTIRINAJST TISOČ TRISTO 
KUBIKOV SNEGOLOMA

Minula zima je v gozdovih GO Mislinja povzročila pravo raz
dejanje. Že v zgodnji zimi so takoj prve snežne padavine po
vzročile močan snegolom.

Po nekajdnevnem deževju v 
drugi polovici novembra, ko so 
bila tla prav thočno razmoče
na, se je dež spreobrnil v sneg. 
Da je bila katastrofa še večja, 
je hkrati začel pihati močan 
veter, nekaj dni zatem pa je 
temperatura zelo padla. Če še 
dodamo, da je bilo leto 1971 
zelo bogato na obrodu smreke, 
je slika popolnejša. Razumljivo

je, da so takšni pogoji za sne
golom in vetrolom najugod
nejši. In rezultat? Prizadeti so 
skoraj vsi gozdovi na GO Mi
slinja.

Snegolom, kombiniran z ve
trolomom in pojavom žleda, se 
je tokrat pojavil v vseh mož
nih oblikah, od podrtic, zlasti 
v višjih legah, do prelomov 
debel v nižje ležečih gozdovih.

DRAGOCENA POMOČ
Konec novembra 1971. leta je v gozdovih GO Mislinja na

pravil sneg, led in veter ogromno škodo. Prelomljena in podrta 
drevesa so ležala od naj nižjih predelov ob Mislinji do Graške 
gore in Slemena na Roglji. Ugotavljamo, da je vsega snegoloma 
in vetroloma bilo 14.300 m3.

Taka katastrofa povzroči gozdarjem in delavcem velik nered 
in predvsem dodatno delo, katerega je potrebno predvsem pra
vočasno opraviti, da bi preprečili gradacijo škodljivcev in pro
padanja lesa. Veliko laže je obvladati katastrofo, če prizadene 
le manjši del sestojev oziroma če je njen učinek koncentriran. 
Pri nas skoraj ni bilo sestoja v zasebnih in družbenih gozdovih, 
v katerem ne bi bila potrebna intervencija.

Z odkazilom snegolomov ter nadaljnjo izdelavo smo začeli že 
konec lanskega leta ter ga kljub zimi po možnosti nadaljevali 
do spomladi.’ Redno delo je pri tem trpelo in strokovno osebje 
je bilo zelo obremenjeno. Vse sestoje so morali pregledati ter 
odkazati podrto in poškodovano drevje. To je ogromno delo, saj 
obrat zajema čez 8000 ha gozdov zasebnega in družbenega sek
torja. Ker obrat ni mogel sam pravočasno vsega opraviti, je 
zaprosil za pomoč ostale gozdarje pri našem podjetju.

Klicu »na pomoč« so se solidarno odzvali gozdarji iz GO Ra
delj. Kljub svojemu delu so se odločili za kolektivno pomoč, ki 
je bila za nas izredno dragocena.

V sredo, 26. aprila 1972, je prišlo iz Radelj 18 gozdarjev, od 
šefa obrata, referentov, revirnih vodij do delovodij. Delo smo 
ustrezno pripravili, tako da ni bilo nepotrebnih zamud in zato 
je bil učinek odkazovalcev resnično velik in dragocen. Pregle
dali so čez 500 ha gozdov ter odkazali nad 900 m3 snegoloma pri 
41 gozdnih posestnikih in na 13 ha SLP gozdov. To ni bil izlet, 
ampak 9-urno garanje.

Po polletnem prizadevanju vsega strokovnega osebja in se
veda tudi naših delavcev in gozdnih posestnikov smo lahko z 
veseljem ugotovili, da smo uspeli. Rešili smo gozdove in les 
pred škodljivci ter napravili red, ki ga zahtevata sodobno go
spodarjenje in zakon.

Pomoč radeljskih gozdarjev je bila izredno dragocena, za 
kar smo jim na GO Mislinja zelo hvaležni. Mislim, da je ta 
primer pomoči lahko za vzgled, kako se drugemu pomaga v 
težavah. Jože File j

. ■ .. . C

Skupaj je bilo evidentiranega 
12.306 m3 poškodovanega lesa, 
od tega v gozdovih SLP 8054 m3 
in NS 6252 m3, s pripombo, da 
je bila evidenca in pozneje iz
delava osredotočena le na 
iglavce, z namenom, da se pre
preči in že v kali zatre večji 
pojav sekundarnih škodljivcev 

zalubnikov.

Še nekaj statističnih podat
kov
1. Delež drevesnih vrst
smreka
jelka
bor
bukev
2. Vrsta poškodb
a) prelomi
b) podrtice
3. Nadmorska višina
500—800 m 
800—1000 m 

1000—1200 m 
1200—1400 m 
nad 1400 m
4. Ekspozicija

89,3 0/0 
6,3 °/o 
4,1 % 
0,3 %

50,0 «/o 
50,0 °/o

46.4 %
20.4 % 
19,6 »/o

6,3 »/o 
7,2 o/o

sever
jug
vzhod
zahod

56,1 o/o 
22,4 «/o 

8,7 ®/o 
12,8 »/o

5. Redčenja
— potrebni sestoji 18 °/o
— redno izvajana 54,8 °/o
— izvedena v letu 1971 43,4%
6. Mešanost
čisti sestoji 66,8 %
mešani sestoji 33,2 °/o
7. Razvojna faza sestoja
letvenjaki 8,30/0
tanjši drogovnjaki 26,3 %
močnejši drogovnjaki 17,9% 
debeljaki 47,5 %
kulture — poškodovana 60 ha

V zgornjem prikazu je zaje
to le močno poškodovano drev
je. Prelomov vrhov na dreve
sih, ki se še lahko obraste j o, 
nismo zajeli v evidenco.

Operativna služba na obratu 
je izdelala podroben načrt iz
delave snegolomov in načrt, 
kako preprečiti gradacijo za
lubnikov. Po dokončni ugoto
vitvi količin škode na drevju 
zaradi snega je bilo potrebno 
izločiti iz redne proizvodnje 
sečišča, planirana za leto 1972,
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RAZVOJ SLUŽBE VARSTVA PRI DELU
Varnostni poklic ima za se

boj več kot 50 let težko izbo
jevanih izkušenj ter uspehov, 
in vendar je še vedno nena
vadna dejavnost, ki se bori za 
svoje priznanje.

2e v začetku tega stoletja so 
se pojavili v ZDA prvi stro-

v skupni višini 8000 m3 ali 56 °/o 
planiranega poseka. Teh 8000 
kub. metrov je bilo potrebno 
posekati skoraj po vsem obra
tu, koncentrirana sečišča so iz
padla. Posledice so jasne — po
večanje zlasti spravilnih stroš
kov in povečana vzdrževalna 
dela na vseh vlakah.

Nikakor ne smemo zanema
riti podatka 6252 m3 škode na 
drevju zaradi snega v privat
nih gozdovih. Pri odkazilu tega 
nam je priskočil na pomoč 
strokovni kader GO Radlje. 
Skupno je bilo izdanih 86 se
čnih nalogov, večina gozdnih 
posestnikov pa je snegolome 
izdelala sama brez sečnega na
loga. Zaradi pomanjkanja de
lovne sile tudi v zasebnem sek
torju so morali sekači GO Mi
slinja poleg snegoloma v SLP 
izdelati še 340 m3 v zasebnih 
gozdovih.

kovnjaki, ki so se poklicno 
ukvarjali z nesrečami pri delu 
ali z njihovimi posledicami — 
telesnimi poškodbami. Leta 
1911 je 35 takšnih strokovnja
kov osnovalo v New Yorku 
Združenje inšpektorjev nezgod, 
ki se je leta 1914 preimenovalo

Preventivni varstveni ukrepi 
so bili storjeni že takoj v poz
ni zimi in zgodnji pomladi. Po
ložena so bila lovna in kontrol
na drevesa. V predelih, kjer iz 
različnih vzrokov ni bilo mož
no pristopiti k takojšnji izdela
vi, ali se je ta zaradi večjih 
količin poškodovanega drevja 
zavlekla, je bilo izvršeno 
škropljenje z insekticidi. Skup
no ga je bilo porabljenega 390 
litrov. Čeprav se zavedamo, da 
je uporaba insekticidov dokaj 
dvorezna — uniči tudi gozdu 
koristne žuželke — smo se te
ga morali poslužiti v tako veli
ki količini. V borbi proti zalub- 
nikom nam je bilo precej na
klonjeno tudi vreme, ki razen 
krajših period ni bilo ugodno 
za njihov razvoj. Učinkovitost 
zatiranja se bo pokazala po
mladi 1973, ko bomo borbo na
daljevali.

Metod Sekirnik

v Ameriško društvo varnostnih 
inženirjev, ker so se tem in
špektorjem pridružili tudi že 
poklicni varnostni strokovnja
ki. Društvo se je leta 1925 
vključilo v Nacionalni var
nostni svet (National Safety 
Council) v Chicagu — naj več
jo strokovno organizacijo za 
varnost pri delu na svetu.

Evropa je dobila prve po
klicne varnostne inženirje malo 
pred drugo svetovno vojno, in 
to v Angliji. Ti varnostni in
ženirji so se leta 1943 združili 
v Birminghamu v ustanovo z 
nazivom. »Inštitut varnostnih 
inženirjev«.

V Zvezni republiki Nemčiji 
je leta 1951 ustanovilo 80 var
nostnih inženirjev Delovno 
skupnost varnostnih inženir
jev, ki se je leta 1945 preime
novala v Društvo nemških var
nostnih inženirjev.

Svoje strokovne organizacije 
so pozneje ustanovili še var
nostni inženirji v Franciji, Bel
giji, Italiji, Avstriji in na Šved
skem. Leta 1952 so angleški, 
nemški in belgijski varnostni 
inženirji osnovali Evropsko fe
deracijo združenj varnostnih 
inženirjev. Pozneje so se tej 
federaciji pridružila še ostala 
društva varnostnih inženirjev.

Tudi Slovenci nismo zaostali 
za splošnim razvojem. Leta 
1956 je bilo ustanovljeno Dru
štvo varnostnih inženirjev in 
tehnikov SR Slovenije, ki je 
štelo prek 200 članov. V dru
gih republikah kljub prizade
vanjem slovenskega društva 
ni podobne organizacije.

Zahvalo smo dolžni prvim 
varnostnim inženirjem in teh
nikom, da so danes stroji, pro
izvodni procesi in delovne ope
racije urejeni s standardnimi 
predpisi o varnosti pri delu.

Vedno večjo pozornost po
svečamo kontroli obnašanja 
ljudi, njihovi varstveni vzgoji 
in psihološkim metodam pre
prečevanja nesreč.

Danes je postala varnost 
skrb vseh zaposlenih ljudi v 
delovni organizaciji in ni samo 
zadeva poklicnih varnostnih 
strokovnjakov. Do sedaj je 
imel delavec samo pravico do 
varstva pri delu in dolžnost, 
da pri delu upošteva varstvene 
ukrepe. Sedaj je delavec tudi 
upravičen in dolžan skrbeti za 
izpolnjevanje varstva pri delu, 
kar je v skladu tudi z načeli 
samoupravljanja. Oseba pri 
delu danes ni več samo dela
vec — proizvajalec, ampak tu
di upravljalec in mora kot član 
delovnega kolektiva skrbeti, da 
se varstvo pri delu pravilno 
izvaja in da se sistematično 
dela tudi na področju izpopol
njevanja varstva pri delu, ker 
je to v njegovem osebnem in
teresu kakor tudi v interesu 
delovne organizacije. Oseba na 
delu ima pravico odkloniti delo 
na tistem delovnem mestu, 
kjer grozi neposredna nevar
nost za življenje.

Delavec mora biti pred raz
poreditvijo na delo poučen in 
seznanjen s predpisi o varnost
nih ukrepih v zvezi z njego
vim delom kakor tudi z izvaja

njem varstva pri delu v orga
nizaciji.

Dolžnosti in pravice delov
ne organizacije in oseb na delu 
glede seznanjanja z nevarnost
mi pri delu se torej med seboj 
dopolnjujejo in s tem se tudi 
želi ljudem, na delu omogočiti 
in zagotoviti, da bodo čimbolj 
zanesljivo in ustrezno sezna
njeni z nevarnostmi pri delu 
in delovnimi pogoji.

Osebe na delu morajo med za
poslitvijo nenehno izpopolnje
vati in dopolnjevati svoje zna
nje o varnosti pri delu. Seveda 
je treba dati ljudem na delu 
priložnost in možnost, da lahko 
izpopolnjujejo svoje znanje, po 
drugi strani pa je vsak dela
vec zavezan in dolžan, da iz
koristi vse možnosti in prilož
nosti za izpopolnjevanje in do
polnjevanje svojega znanja o 
nevarnostih pri svojem delu.

Alojz Klemenšek, 
dipl. inž. gozd.

NAJVEČJI DRŽAVNIK
Churchillova hči Sarah je 

bila omožena z igralcem; ki 
Churchillu ni bil preveč pri 
srcu in ki ga je na njegovo 
veliko jezo vztrajno klical 
»papa«. Nekega dne proti kon
cu druge svetovne vojne je zet 
vprašal Churchilla.

»Papa, kdo je po tvojem 
mnenju največji državnik dru
ge svetovne vojne?«

»Mussolini,« je odgovoril 
Churchill. »Bil je tako pame
ten, da je dal ustreliti zeta.«

ČE NE BO PRETEŽKO
Starši so pričakovali nara

ščaj in vprašali Peterčka:
»Kaj želiš, da prinese štork

lja — bratca ali sestrico?«
»Če mamici ne bo pretežko 

— konjička za guganje!«

NEVARNA
Na matičnem uradu se je 

pojavila dama, ki se je hotela 
četrtič poročiti. Matičar jo je 
vprašal po vzrokih smrti treh 
prejšnjih soprogov.

— Prvi in drugi sta umrla 
zaradi zastrupitve z gobami.
— In tretji?
— Zaradi pretresa možga

nov.
—• Kako pa to?
— Ni hotel jesti gob.

VONJ
Brunčkova Lizika ni bila kaj 

prida navajena na čistočo. Ni 
se rada umivala niti preobla
čila. Učiteljici je bilo tega do
volj in zato je Liziki napisala 
v beležko:

»Gospa Brunčkova! Prosim, 
da vašo Liziko redno kopate 
in oblačite, kajti ne vonja pre
več nežno.«

Odgovor je bil naslednji:
»Tovarišica, naša Lizika ni 

roža, zato je ne duhajte, am
pak učite!«
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SKLEPI SAMOUPRAVNIH ORGANOV
Na skupni seji delavskega sveta in sveta kmetov lastnikov 
gozdov dne 21. julija 1972 so bili sprejeti naslednji sklepi:

1. Potrjen je polletni periodič
ni obračun za leto 1972, kot je 
bil predložen.

2. Sprejet in potrjen je pra
vilnik o spremembi in dopol
nitvi pravilnika o delitvi oseb
nih dohodkov z dne 5. febru
arja 1972.

3. Za predstavnika v skupšči
no republiške skupnosti za ce
ste SR Slovenije je izvoljen 
Dušan DRETNIK, dipl. inž. 
gozd.

Delavski svet in svet kmetov 
lastnikov gozdov podjetja sta 
na seji dne 5. avgusta 1972 po 
obravnavi gozdnogospodarske
ga načrta za območje Slovenj 
Gradec za obdobje od 1. janu
arja 1971 do 31. decembra 1980 
ugotovila:

1. Da je predloženi območni 
načrt sestavljen v skladu s 
predpisi zakona o gozdovih in 
navodili za sestavo gozdnogo
spodarskih načrtov in o evi
denci njihovega izvrševanja.

2. Načrt kompleksno obrav
nava gozdarsko in lesno pre
delovalno problematiko in so 
programi investicij v gozdno 
biološka in tehnična vlaganja 
v okviru ekonomsko-finančne 
zmogljivosti območja. Prav ta
ko so usklajeni razvojni pro
grami lesno predelovalne indu
strije s surovinsko osnovo ob
močja.

3. Prikazane so perspektivne 
kapacitete lesno predelovalne 
industrije in uskladitev s suro
vinsko osnovo.

4. Načrt zagotavlja racionali
zacijo gospodarjenja z gozdovi, 
trajnost maksimalnih donosov 
iz gozdov in trajnost socialnih 
funkcij gozda, ki so za ravno
težje prirodnega okolja s sploš
nim gospodarskim in industrij
skim razvojem vse bolj po
membni.

5. Gozdno gojitvena oziroma 
biološka vlaganja slonijo na 
načelu vklapljanja pozitivnih 
prirodnih faktorjev v gojenju 
gozdov. To zagotavlja, da bodo 
vložena sredstva v biološko 
sfero maksimalna.

6. Močan poudarek na izgrad
nji cestnega omrežja dokazuje, 
da načela intenziviranja go
zdarstva in kmetijske proiz
vodnje slonijo na realnih osno
vah, ker je razvoj gozdarstva 
predvsem odvisen od dostop
nosti.

7. V načrtu predvidene seč
ne j za decenij so usklajene s 
proizvodno zmogljivostjo go
zdov v pogledu intenzitete se
čenj na lesno zalogo in prira
stek. S tem je zagotovljeno po
stopno jačanje proizvodne 
osnove, s čimer je zajamčeno 
postopno povečanje količinskih 
in vrednostnih donosov v bo
doče. Vsako prekoračevanje 
predvidenih sečenj lahko vodi 
v nesigurnost trajnosti gospo
darjenja z gozdovi, kar pa bi

bilo za gospodarstvo koroške 
regije zelo negativno.

Zaradi tega delavski svet in 
svet kmetov lastnikov gozdov 
sprejmeta oziroma potrjujeta 
predloženi območni gozdnogo
spodarski načrt in ga sprejme
ta kot najustreznejši razvojni 
program gozdarstva, lesne in
dustrije in kmetijskega gospo
darstva.

Svet lastnikov gozdov je na 
skupni seji dne 5. avgusta 1972 
sprejel naslednji sklep:

Vsa sredstva privatnega sek
torja, ki se trenutno vodijo pri 
Koroški hranilnici in posojilni
ci Slovenj Gradec, so pri tej 
hranilnici naložena kot vloga 
gozdnih posestnikov Gozdnega 
gospodarstva Slovenj Gradec, 
finančno pa razvidna po posa
meznih obratih. Letne obresti 
plemenitijo glavnico. O poviša
nih obrestih se je treba pogo
voriti na poslovnem odboru.

Delavski svet in svet kme
tov lastnikov gozdov podjetja 
sta na skupni seji dne 27. sep
tembra 1972 sprejela naslednje 
pomembnejše sklepe:

1. Sprejet in potrjen je obra
čun poslovanja podjetja za ob
dobje od 1. januarja do 31. av
gusta 1972.
2. Opozori se vse obrate in 

njihove šefe, da še bolj pazijo 
na stroške proizvodnje in da 
mesečno izstavljajo dokumen
tacijo, da so lahko stroški in 
realizacija pravilno zajeti. 
Prav posebej velja to še za 
obrate: Slovenj Gradec, Rad
lje in gradbeni obrat.

3. Ponovno se opozarja obra
te in šefe obratov, ki še niso 
na dinamiki, predvsem GO 
Črna in Radlje, da posvetijo 
vso skrb hitrejšemu odvozu in 
prodaji lesa. Lesne mase mo
rajo dotekati po dinamičnem 
planu, sprejetem na seji kole
gija dne 26. septembra 1972.
4. Obrati Dravograd, Ravne, 

Mislinja in gradbeni obrat, ki 
izkazujejo pozitivne rezultate 
gospodarjenja, lahko obraču
najo iz variabilnega dela v vi
šini 40 ®/o mesečnih osebnih do
hodkov ali 5 ®/<i na kumulativo.

5. Delavski svet in svet kme
tov lastnikov gozdov soglasno 
potrdita rebalans proizvodno- 
finančnega in investicijskega 
plana za leto 1972, kot je bil 
predložen.
6. Delavski svet podjetja skle

ne, da se da znesek dodatne 
udeležbe pri finansiranju iz
gradnje tovarne ivernih plošč 
kot posojilo za dobo 5 let in 
pol po 11®/» obrestni meri s 
polletnim anuitetnim vrača
njem 3,456.471 din.

7. Gozdno gospodarstvo Slo
venj Gradec se strinja s pod
pisom menice za najetje do
datnih kreditov za dograditev 
tovarne ivernih plošč:
pri LB, centrali Ljubljana, za
14,885.000 din,

pri LB, podružnici Slovenj 
Gradec, za 5,000.000 din.

8. Skupni zagonski stroški to
varne v letu 1972 se priznajo 
v višini 723.000 din, in to: 
redni zagonski stroški po pr
votnem planu 650.000 din, 
11®/» obresti od 40®/» deleža 
interkalarnih obresti 73.000 din. 
Za plačilo interkalarnih obre
sti in dodatnih nepredvidenih 
stroškov naj LIP najame za
časne kratkoročne kredite.

9. Delavski svet odobri odkup 
naslednjih posestev: Apoloni
je HAVLE, p. d. Opriš planina, 
iz Prevalj, Jožeta in Vide 
HAJTNIK iz Pameč 92, Avgu
sta TROSTA iz Sentjaža 28 
ter Karla in Marije PUŠNIK.

10. Delavski svet in svet kme
tov lastnikov gozdov soglašata 
s pogodbo in prilogo k pogod
bi o ustanovitvi LB Ljubljana. 
Podpisnik pogodbe in priloge 
k pogodbi je direktor podjetja 
Janez GORNJEC, dipl. inž. 
gozd.

Sveta pooblastita Angelco 
VRBNJAK, računovodkinjo 
podjetja, da zastopa podjetje s 
40 glasovi na ustanovnem zbo
ru upravljavcev LB Ljubljana.

11. Potrjen je investicijski 
program izgradnje prve etape 
turističnega centra na Mali 
Kopi. Sredstva, ki se vsako le-

Ob vsaki izvolitvi izvršnega 
odbora osnovne sindikalne or
ganizacije se pokesamo, da sin
dikat ni odigral take vloge, kot 
bi jo moral. Pa vendar vsak 
odbor ob izteku mandatne do
be ugotavlja isto. Kje tičijo 
vzroki za take ugotovitve? Ver
jetno ne na samem izvršnem 
odboru, saj dva ali trije člani 
tudi ne zmorejo vsega.

Sedanji izvršni odbor s pred
sednikom Francem Morij em in 
Ludvikom Kotnikom, inž., je 
voljan delal i. A kako naj dela? 
Naj navedem samo skromen 
primer.

Celo leto se sliši med kolek
tivom: »Zakaj ni nobenega iz
leta in kam borne šli na izlet?« 
No, izvršni odbor se je v raz
širjeni seji sestal in imel namen 
organizirati enodnevni izlet v 
Nazarje in Solčavo. Toda žal je 
bilo od 66-članskega kolektiva 
pripravljenih iti na izlet komaj 
15 delavcev.

Verjetno bo izvršni odbor 
sindikata v bodoče tudi to 
vprašanje odložil.

Sedanji izvršni odbor oziro
ma predstavniki redno obisku
jejo seje in sestanke, ki jih 
sklicujeta občinski sindikalni 
svet in osrednji odbor pri GG.

Na zadnji seji je izvršni od
bor razpravljal tudi o 2°/o pri
spevku iz osebnega dohodka za 
prizadeto severovzhodno Slo
venijo. S pripombami, da so tu
di naši kraji bili v letošnjem 
letu zelo prizadeti od elemen-

to vlagajo, morajo biti zajeta 
v investicijskem planu.

12. Vzame se v zakup planin
ski dom na Mali Kopi po 
osnutku pogodbe o zakupu in 
okrepčevalnica Rahtel ostane 
naš objekt.

13. Komisijo, ki je zadolžena 
za izvedbo investicije v turi
zem, sestavljajo:
1. Dušan DRETNIK, dipl. inž. 

gozd., šef gradbenega turi
stičnega obrata,

2. Branko SLAVIC, dipl. inž. 
gozd., vodja projektive, in

3. Janez GORNJEC, dipl. inž. 
gozd., direktor podjetja.

14. V prvih letih bo verjetno 
nastala zaradi nizke rentabil
nosti turistične investicije del
na izguba. Predlagamo, da se 
v vsakoletnem planu predvidi 
znesek do 50®/» letnih anuitet, 
ki bremenijo posamezne EE po 
ključu, ki je že ustaljen, s tem 
da je naloga delavcev turistič
nega obrata, da se za že vlože
ne objekte dosegajo najboljši 
možni efekti.

15. V turistično dejavnost se 
vključi tudi lovni turizem. 
Prevzame se del gojitvenega 
lovišča GG Maribor na pod
ročju, ki ga upravlja GG Slo
venj Gradec.

tarnih nezgod, ta sklep ni bil 
sprejet.

O tem, kako bi pomagali na
šim krajem, pa tudi ni bilo 
sklepa.

Želim, da bi v prihodnjih 
številkah našega OBVESTILA 
lahko kaj več pisali o delu sin
dikata v našem obratu.

Zato je potrebno, da sodelav
ci zaupajo odboru, da prihaja
jo na dan s svojimi težavami in 
problemi, ki jih prav gotovo 
tudi na našem obratu ne manj
ka.

Prepričana sem, da bo seda
nji izvršni odbor zadovoljen, 
če bo lahko pomagal reševati 
težave delavcev in če bo videl, 
da mu zaupajo.

Premalo se zavedamo, kaj je 
SINDIKAT in kako vlogo naj 
bi imel oziroma jo ima v druž
bi.

Izvršni odbor sindikata naj 
bi bil celotni kolektiv, ne samo 
dva ali trije člani. V. G.

POSNEMAJTE
Kolektiv gozdarskega obrata 

Ravne na Koroškem je na 
zboru 12. oktobra 1972 sklenil, 
da odvedejo 2 % od neto oseb
nega dohodka kot pomoč po
plavljenim krajem.

Sklenil je še, da bodo imeli 
v bodoče mesečne informativ
ne sestanke.

G. J.

Nekaj o delu sindikata na 
GO Ravne
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VSI SMO ZA NAŠ
19. in 20. novembra bo v občinah Dravograd, Radlje ob Dra

vi, Ravne na Koroškem, Slovenj Gradec in Velenje referen
dum, na katerem bomo zavarovanci glasovali za izenačitev 
zdravstvenega varstva kmetov z delavci in za ustanovitev enot
ne rizične skupnosti zdravstvenega zavarovanja delavcev in 
kmetov.

Pri nas, vsaj za zdaj — izje
ma je Novo mesto — še ni uve
ljavljeno enotno zdravstveno 
varstvo vsega prebivalstva. 
Medtem ko imajo delavci za
gotovljene vse pravice zdrav
stvenega varstva, je kmetom 
zagotovljeno le delno varstvo, 
pa še to ob večji lastni soude
ležbi pri stroških zdravljenja 
v bolnišnicah, ambulantah, na 
bolnikovem domu in pri zdra
vilih.

Med konkretizacijo nalog III. 
seje konference Zveze komu
nistov Slovenije, na kateri so 
razpravljali o socialnem razli
kovanju, so tudi v občinah 
Dravograd, Radlje ob Dravi, 
Ravne na Koroškem, Slovenj 
Gradec in Velenje znova oži
vele razprave o nujnosti izena
čitve zdravstvenega varstva 
kmetov z delavci. Tako je 
skupščina Skupnosti zdravstve
nega zavarovanja delavcev 
Ravne na Koroškem na seji 31. 
maja letos sklenila, da je tre
ba takoj začeti s pospešenimi 
pripravami za izenačitev 
zdravstvenega varstva kmetov 
z delavci in za združitev obeh 
skupnosti. Svet koroških občin 
pa je na razširjeni seji, ki je 
bila 14. septembra, sklenil, da 
je treba s 1. 1. 1973 izenačiti 
pravice zdravstvenega varstva 
in ustanoviti enotno rizično 
skupnost. Udeleženci razširje
ne seje Sveta koroških občin 
so poudarili, da je izenačitev 
zdravstvenega varstva kmetov 
z delavci konkretna akcija v 
okviru prizadevanj za odpravo 
socialnih razlik in jo je treba

tudi čimprej uresničiti. Pou
darjeno pa je še bilo, da tudi 
delovni ljudje iz Dravske, Me
žiške, Mislinjske in Šaleške do
line podpirajo predvideno ize
načitev zdravstvenega varstva.

Na področju ravenske Skup
nosti zdravstvenega varstva 
kmetov je blizu 3000 kmečkih 
gospodarstev z okrog 10.000 
družinskimi člani, v občinah 
Dravograd, Radlje ob Dravi, 
Ravne na Koroškem, Slovenj 
Gradec in Velenje blizu 38.000 
aktivnih zavarovancev, vseh 
delavskih zavarovancev pa je 
nad 100.000. Ker bi občinske 
skupščine še vnaprej prispeva
le denar za financiranje zdrav
stvenega varstva socialno ogro
ženih kmetov, republiški se
kretariat za finance pa denar 
za financiranje zdravstvenega 
varstva kmetov le nekaj nad 
3 milijone din (300 milijonov 
starih din). Ta dodatna sred
stva so pripravljeni prispevati 
zaposleni. To so potrdili med 
zadnjimi javnimi razpravami. 
Dodatne obveznosti bi bile 
namreč sorazmerno majhne, 
saj bi bilo treba zvišati pri
spevno stopnjo za zdravstveno 
varstva kmetov-borcev, bi bi
lo treba na področju raven
ske skupnosti dodatno zbrati 
za financiranje zdravstvenega 
varstvo — zaradi izenačitve 
zdravstvenega varstva kmetov 
z delavci — le za 0,25 “/o.

V občinah Dravograd, Rad
lje ob Dravi, Ravne na Koroš
kem, Slovenj Gradec in Vele
nje so — kot je ugotovila ko
misija za izvedbo referenduma

OSREDNJI ODBOR SINDIKATA
Na IV. seji 25. septembra je razpravljal:
— o nagrajevanju in odlikovanju delavcev,
— o skrajšanju delovne dobe za gozdne delavce — sekače,
— o organizaciji temeljnih organizacij združenega dela pri nas.
Sklepi:
— V novem pravilniku o koriščenju sredstev sklada skupne 

porabe je treba predvideti sredstva za nagrado delavcev. 
Splošni sektor in računovodstvo naj uredita pregled upravi
čencev in sredstev.

— Osnovne organizacije sindikata naj predlagajo delavce za 
podjetniška in državna odlikovanja in naj posvetijo posebno 
skrb delavcem v neposredni proizvodnji.

— Glede ustanovitve temeljnih organizacij združenega dela so 
sklenili, da bodo imeli posebno sejo in obravnavali samo to 
vprašanje.

J. S.

Meseca septembra je gozdarski obrat v Črni kupil v 
novem dvajset-stanovanjskem bloku dva trosobna in eno 
dvosobno stanovanje za svoje delavce. V novo stanovanje 
so se vselili Dorka Topolič, Franc Lampret in Drago Mar
kovič. V novem stanovanju jim želimo zadovoljno 
bivanje. Andrej Sertel

— dokaj prizadevno pristopili 
k uresničevanju akcije. Imeno
vani so že občinski štabi, ki so 
izdelali programe dela in jih že 
začeli uresničevati.

19. in 20. novembra letos, v 
nedeljo, 19., bodo šli na volišče 
kmetje upokojenci in obrtni
ki, v ponedeljek, 20. novembra, 
pa delavci, bomo na referen
dumu za izenačitev pravic 
zdravstvenega varstva kmetov 
z delavci in za združitev skup

nosti zdravstvenega varstva 
delavcev in kmetov glasovali 
ZA. V nedeljo, 19., in v pone
deljek, 20. novembra, moramo 
v občinah Dravograd, Radlje 
ob Dravi, Ravne na Koroškem, 
Slovenj Gradec in Velenje po
trditi vsi NAŠ ZA.

Znova moramo manifestira
ti solidarnost, saj pomeni tudi 
NAŠ ZA solidarnost — soli
darnost in enotnost delavcev 
in kmetov!

SKRAJŠANA DELOVNA DOBA
Po končanem delu, ki ga je opravil oddelek za medi

cino dela na Ravnah na Koroškem, je inštitut za gozdno 
in lesno gospodarstvo pri biotehniški fakulteti v Ljublja
ni izdal knjigo, v kateri so zbrani podatki in bo služila 
kot elaborat za nadaljnje delo o tem vprašanju. Knjiga 
je bila dostavljena vsem našim gozdarskim obratom in 
upravi podjetja.

Svet za gozdarstvo, lesno industrijo ter industrijo pa
pirja in celuloze pri republiškem odboru delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije je v septembru 1972 razprav
ljal o skrajšani delovni dobi gozdnih delavcev in sprejel 
sklep: Zaradi zelo težkih delovnih pogojev je nujno; da 
se prizna skrajšana delovna doba. Zato se mora 223. člen 
osnutka statuta skupnosti pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja dopolniti z ustreznim določilom. J. Š.

O POKOJNINSKEM 
ZAVAROVANJU

V dvorani Lesnoindustrijskega podjetja v Slovenj 
Gradcu so se zbrali predstavniki vseh devetih sindikal
nih organizacij Gozdnega gospodarstva, vseh sindikalnih 
organizacij Lesnoindustrijskega podjetja Slovenj Gradec 
in zastopnik sindikalne organizacije Tovarne usnja Slo
venj Gradec.

Razpravljali so o osnutku zakona o pokojninskem zava
rovanju, ki je prvi republiški — slovenski zakon s tega 
področja, o osnutku statuta o pokojninskem zavarovanju, 
ki so ga dali v razpravo samoupravni organi interesne 
skupnosti pokojninskega zavarovanja SRS.

Po razpravi, v kateri so sodelovali skoraj vsi prisotni, 
so bila sprejeta naslednja stališča:
— Glede na to, da je v osnutku predvidena obveznost de

lovnih organizacij, da morajo zaposliti vse invalide, 
predlagamo, da se delovne organizacije, ki imajo v 
strukturi zaposlenih več invalidov, oprostijo določenih 
družbenih dajatev. Hkrati je treba razmisliti, da se do
datno obremenijo tiste delovne organizacije, ki v 
strukturi zaposlenih nimajo minimalnega števila in
validov.

— K 6. točki 65. člena statuta predlagamo, da se glede 
gostote delovnih let matere, ki je prekinila delovno 
razmerje zaradi nege otroka, dvigne starostna meja 
otroka na 15 let in ne 7 let, kot predvideva statut. Sta
rostna meja 15 let je bila tudi v prejšnjem temeljnem 
zakonu o invalidskem zavarovanju (Uradni list SFRJ, 
10/65).

— K 116. členu statuta predlagamo, da imajo pravico do 
tuje postrežbe tudi invalidi, ki so se usposobili za 
ustrezno delo.

— Zbor je bil mnenja, da naj še nadalje obstaja začasno 
nadomestilo, kot je bilo do sedaj v invalidski zakono
daji. Glede skrajšane delovne dobe je bil zbor mnenja, 
da naj to ne bo prepuščeno interesni skupnosti pokoj
ninskega zavarovanja, da sama določa merila in de
lovna mesta, ampak predlaga, da se to področje in ta 
materija ureja z družbenim dogovarjanjem.

Jurij Šumečnik

OBVESTILA M 7



O DELE SINDIKALNE ORGANIZACIJE GO SIOVENJ
GRADEC NEKDAJ IN DANES

Težko ločimo delo sindikata 
od dela gozdarskega obrata, 
ker se interesi obeh organiza
cij med seboj prepletajo. V 
daljšem obdobju vendar zasle
dimo bistvene spremembe pri 
udejstvovanju članstva sindi
kata. Kot pri drugih sindikal
nih organizacijah se je tudi naš 
sindikat pred več leti ukvarjal 
z nabavo ozimnice, znižanega 
blaga, nogavic, kurjave in dru
gih znižanih artiklov. Pred več 
kot 10 leti so bili tudi v nava
di vsakoletni enodnevni odhodi 
kolektiva v bližnje kraje ozi
roma gozdove, kot na Pohorje, 
v Kotlje itd., seveda z veselico 
na koncu; temu bi rekli v da
našnjem izrazoslovju po mo
dernem »piknik«, bolj staro
modno pa »miting«.

Po letu 1960 pa so se razme
re bistveno spremenile. Uved
ba ekonomskih enot je k temu 
precej prispevala, poleg tega 
pa se je še razširila želja po 
potovanjih in spoznavanju 
krajev zunaj svojega rojstnega 
kraja. Tako se je v letih 1961 
do 1966 delo sindikata osredo
točilo na vsakoletno organiza
cijo dva- do tridnevnih izletov 
po Sloveniji in zunaj nje. Po
leg glavnega namena spoznati 
kraje, turistične in zgodovin
ske zanimivosti je vsak izlet 
skušal zajeti tudi nekaj goz
darske problematike in spo
znavanje sorodnih podjetij. 
Seveda ne smemo prezreti re
kreacijskega pomena izleta in 
spoznavanja kolektiva med se
boj. Značilnost vseh teh izletov 
je bila tudi, da so se poleg čla
nov kolektiva udeleževale izle
ta tudi njihove žene in je bilo 
zato razpoloženje vedno boljše.

Sindikalni izleti so bili na
slednji:

Leta 1961 je bil spomladi 
dvodnevni izlet z enim avtobu
som z ogledom papirnice Koli
čevo, prek Škofje Loke in go
zdov Jelovice (ogled samotež- 
nih žičnic in gozdarskega na
selja), v Bohinju prenočišče, 
drugi dan ogled slapa Savice 
ter prek Pokljuke, Vintgarja 
in Bleda domov.

Spomladi leta 1962 je bil zo
pet dvodnevni izlet z dvema 
avtobusoma z ogledom tovarne 
celoluze in papirja v Vidmu, 
Krškem in Novem mestu. Pre
nočitev na Otočcu, drugi dan 
prek Kočevja v Cerknico in 
Postojno z ogledom Postojnske 
jame ter povratek domov.

Leta 1963 je bil spomladi 
tridnevni izlet z enim avtobu
som prek Zagreba (ogled zoo
loškega vrta), nato ogled Plit- 
vičkih jezer, prek Otočca v Li
ki in Senja v Novi Vinodol, 
kjer je bil postanek en dan, 
nato pa tretji dan prek Rijeke 
in Trsata domov.

Leta 1964 je bil v jeseni dvo
dnevni izlet z dvema avtobu
soma: naprej v Bistri pri Vrh
niki ogled gozdarskega muzeja, 
v Postojni Postojnske jame, v 
Idriji prenočitev, drugi dan pa

prek Trente in izvira Soče na 
Vršič, postanek na Blejskem 
gradu, ogled zaporov v Begu
njah in povratek domov.

Leta 1965 smo priredili dvo
dnevni izlet z dvema avtobu
soma v Prekmurje, in sicer 
ogled Ptujskega gradu in mu
zeja, nato prek Ormoža, Jeru
zalema, Radenc v Mursko So
boto, kjer smo prenočili, drugi 
dan v Lendavi pa ogled črpa
nja nafte in povratek domov.

Leta 1966 je bil spet dvo
dnevni izlet z dvema avtobu
soma, prek Ljubljane, parti
zanskega Turjaka v Kočevje, 
kjer so nas pričakali gozdarji 
in lovci in so oboji prispevali 
strokovno vodstvo po poti pre
ko Kočevskih gozdov na Rogu 
(pragozd), nato ogled baze 20, 
postanek v Dolenjskih Topli
cah, ter spet prenočitev na 
nam že znanem Otočcu na Kr
ki. Drugi dan smo imeli kopa
nje v Čateških Toplicah, po
tem pa prek Bizeljskega v 
Kumrovec — ogled Titove roj
stne hiše, nato v Dobrno in vr
nitev domov.

Tako se je končala šestletna 
navada potovanj kolektiva GO. 
Nakup počitniškega doma v 
Biogradu oziroma Filip-Jako- 
vu nas je prisilil k razmišlja
nju, kako pritegniti neposred
nega proizvajalca, da bo čutil 
za potrebno, da je dopust res 
namenjen dopustu in da ga 
najbolje izkoristi za rekreaci
jo, če se odmakne od doma ter 
za teden ali več pusti delo 
okrog hiše, na njivi, v hlevu 
ali kot dninar v sosedovem 
gozdu. Ker so do takrat bili v 
počitniških domovih le člani 
kolektiva z višjimi osebnimi 
dohodki oziroma kjer sta v 
družini dva zaposlena, to so 
predvsem uslužbenci, je bilo 
nujno, da je sindikat prevzel 
pobudo in nudil finančno po
moč tistim članom kolektiva, 
ki so s svojimi dohodki in šte
vilnejšo družino ne zmorejo 
rednega dopusta na morju.

Tako je bil za začetek orga
niziran v maju 1967 tridnevni

kolektivni dopust v počitni
škem domu v Portorožu. Ude
ležencev je bilo le za en avto
bus. Tudi v letu 1968 je bila 
udeležba na tridnevnem dopu
stu v Portorožu le za en avto
bus. Pripomniti moramo, da je 
večjo udeležbo preprečevalo 
tudi dejstvo, da nas je rekre
acijska komisija vedno posta
vila pred dejstvo, da lahko ko
ristimo domove le pred sezono 
ali po njej in tako smo navad
no naleteli na slabo vreme.

Kljub temu pa srno v letu 
1969 že nabrali za dva avtobu
sa udeležencev v dveh izme
nah v začetku junija za pet 
dni dopusta v Portorožu.

Leta 1970 je spet v juniju 76 
udeležencev pet dni preživelo 
dopust v Filip-Jakovu.

Ker je sindikalna organiza
cija ugotovila, da določeni čla
ni kolektiva, ki imajo številno 
družino, še vedno ne izkoristi
jo ugodnosti skupinskega leto
vanja na morju, je v letu 1971 
izglasovala na občnem zboru, 
da je možno, da gredo poleg 
žen tudi otroci na skupinski iz
let na morje, in to z minimal
nim prispevkom. Tako sta bili 
konec avgusta oziroma v za
četku septembra 1971 organi
zirani dve izmeni po pet dni v 
Filip-Jakovu, s 110 udeleženci.

Da bi v letu 1972 vzbudili še 
večje zanimanje za morje, je 
izvršni odbor sindikalne orga
nizacije sklenil, da prispeva 
samoprispevke in zahteva re
zervacijo počitniških domov v 
tistem času, ko je lepo vreme 
stalno. V letu 1971 je namreč 
imela druga izmena deževje 
vseh pet dni.

Sindikalni izlet je bil orga
niziran v dveh izmenah: prva 
je bila od 26. junija do 2. juli
ja 1972, tj. 6 dni v Portorožu. 
Izleta se je udeležilo 14 članov 
kolektiva, 12 žen in 21 otrok. 
Druga izmena je bila od 30. ju
nija do 7. julija 1972 v Filip- 
Jakovu. Izleta se je udeležilo 
18 članov kolektiva, 10 žen in 
22 otrok. Od vseh udeleženih 
članov kolektiva je bilo 6 
uslužbencev (terensko osebje),

21 pa delavcev iz neposredne 
proizvodnje. Od skupno zapo
slenih 81 članov se je torej iz
leta udeležilo 33,3 °/o.

Plačilo posameznika je bilo 
naslednje:

član kolektiva, nezaposlena 
žena in otroci 150 din za šest 
dni, član kolektiva, zaposlena 
žena in otroci 400 din za šest 
dni, član kolektiva pa 100 din 
za šest dni.

S tem načinom plačevanja je 
IO sindikata želel, da se izleta 
udeleži čimveč tistih družin, 
kjer je v družini zaposlen en 
sam član in ima več otrok. Ta
ke družine si namreč morja ne 
morejo privoščiti.

Po navedenih kriterijih so 
bili zbrani prispevki v znesku 
5500 din za obe izmeni. Vse 
druge stroške so obračunali iz 
redne rekreacije po kriteriju 
334 din po zaposlenem, razlika 
pa je bila krita iz blagajne sin
dikalne podružnice. Obračun še 
ni dokončno izvršen, zato še 
nimamo skupnih stroškov.

Iz izkušenj zadnjih dveh let 
je IO sindikalne organizacije 
sklenil, da bo v bodoče moral 
organizirati dve varianti sin
dikalnih izletov, in sicer enega 
večdnevnega na morje ter dru
gega dva- do tridnevnega po 
raznih krajih domovine in zu
naj nje. Mlajše člane kolektiva 
namreč ni zanimalo večdnevno 
bivanje na enem mestu.

Kratka kronika sindikalnih 
izletov GO Slovenj Gradec je 
le ena stran udejstvovanja sin
dikalne organizacije, je pa na 
drugi strani vsaj delna proti
utež za športno neaktivnost na
šega obrata.

Ob koncu se opravičujem 
sodelavcem GO Slovenj Gra
dec za morebitne napačne po
datke v opisu izletov po posa
meznih letih; sindikalna doku
mentacija je namreč bolj po
manjkljiva in so podatki za več 
let nazaj nanizani po spominu 
udeležencev.

Vida Vrbnjak, inž.

Za popravilo podruž
nične osnovne šole v 
Koprivni so gozdni po
sestniki podarili vsak 
nekaj kubikov lesa. Go
zdarski obrat v Črni se 
je za te kubike, in sicer 
kot pomoč za popravilo 
šole, odpovedal stroškom 
gospodarjenja v privat
nih gozdovih. A. Sertel

Lojzetu KALIČU ob sreč
nem dogodku — rojstvu SA
ŠKE iskreno čestitamo.

ČESTITKA
Sonja Gašpar je s prav do

brim uspehom opravila izpite 
na komercialni šoli v Maribo
ru in si pridobila poklic ko
mercialni tehnik. Čestitajo de
lavci uprave!

Avgust Broman večkrat pošlje kakšno fotografijo za naša 
Obvestila. Takole je skrita kamera ujela gozdarja Avgusta

BROMANA
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Prvi začetki kmečkega turizma na dravograj
skem območju pri Beclnu na Goriškem vrhu

.

Nova Beclova hiša ;

Besedi »kmečki turizem« ni
sta več fraza, začeli sta se 
uresničevati in postajati stvar
nost. Na območju GG je že ne
kaj takih postojank, kjer po
strežejo kmetje z domačimi 
pridelki in dajo tudi prenoči
šče. Še več je kmetij, ki se na 
to pripravljajo in ki so ali bo
do v ta namen dobile prek GG 
tudi turistične kredite.

Na območju GO Dravograd 
je prva in do sedaj še edina 
kmetija, ki se je začela ukvar
jati s kmečkim turizmom — 
BeclnOva na Goriškem vrhu. 
Od gospodarja Franca Vivoda 
in njegove žene sem dobil ne
kaj zanimivih podatkov o tej 
dejavnosti.

Bednova kmetija ni velika, 
ima samo ca. 5 ha kmetijskih 
zemljišč, od katerih je za ob
delavo primernih 2,5 ha, ter 
4,35 ha gozda z letnim etatom 
15mJ.

Ima zelo primerno lokacijo, 
saj leži ob včasih glavni pro
metnici med Dravogradom in 
Goriškim vrhom. Tu so se že 
od nekdaj radi ustavljali voz
niki in pešci, ki so se vračali 
iz trga, ter se za trenutek od
dahnili, preden so se zagrizli v 
novo strmino proti Trem kri
žem in dalje po Goriškem vr
hu. Ker je bil pri Beclnu na
vadno dober mošt, so si radi Z 
njim gasili žejo. Tudi tržani so 
prihajali na sprehode in izlete

do Bedna ter si tam potešili 
žejo pa tudi lakoto ob doma
čem kruhu in salamah.

Ko je gospodar Franc v letu 
1966 začel razmišljati o gradnji 
nove hiše — stara je namreč 
popolnoma dotrajana — je 
sklenil, da bo v novi hiši opre
mil tudi sobo za goste.

Toda še preden se je lotil 
gradnje hiše, je moral zgradi
ti cesto. Skupaj s sosedi so 
zbrali toliko lesa, da so prek 
gradbenega odbora v letu 1966

zgradili cesto od Grajske bajte 
do Bedna. S tem je bil rešen 
dovoz materiala in v letu 1967 
je začel z gradnjo hiše. Načrt 
kmečke hiše, ki mu ga je pri
nesel inž. Pečnik, avtor pa je 
bil inž. arh. Lodrant, ga ni po
vsem zadovoljil. s

Veliko pritlično hišo je dvig
nil v enonadstropno ter ji Ob
enem dodal veliko teraso in 
balkohe. Balkoni in bela fasa
da v kombinaciji z lesom dajo 
hiši zelo lep in privlačen videz.

Foto: inz. Tone Modic

KO LISTJE ODPADA
Vroče in suho poletje je po

jemalo, čas se je bližal koncu 
leta. Od časa do časa je zapih- 
ljal hladen veter, se poigral z 
rumeno rjavo, ponekod celo 
rdeče obarvanim listjem, ki je 
odpadalo daleč naokrog. V 
krošnjah mogočnih smrek in 
trdnih macesnov so viseli suhi 
storži. Zvečer, ko je sonce to
nilo za mogočne vrhove Kara
vank in blišč gora tonil v ve
černi mrak, je bilo slišati sko
vikanje sov in lajanje divjadi. 
Drevesa, ki so čez dan dajala 
mogočen videz življenja, so se 
spremenila v temne lise, izpod 
katerih pa je bil lahek utrip 
življenja divjadi.

Sonce, ki se je vsak dan po
zneje prebujalo, je že obsevalo 
vzhodna pobočja vrhov in jih 
krasilo z neizmerno lepoto bli
šča. V gozdu nad kmetijo je 
bilo slišati pesem žage. Bil je 
lep jesenski dan, kot nalašč za 
spravilo stelje — »steljeraja« 
(koroški običaj, ko se zberejo

sosedje, pripravijo steljo in 
zvečer slovesno končajo). Kot 
po navadi je kmet naprosil so
sede in prijatelje, da so mu 
prišli pomagat pri tem delu. 
Saj pozimi, ko zapade dosti 
snega, ne morejo iskati stelje 
po gozdu, ampak jo je treba že 
prej pripraviti.

Vse glasneje se je slišalo pet
je žage, ki pa ga je prekosil 
močan glas: »Močneje udari po 
,kajli‘!« Visoka smreka se je 
začela nagibati, videti je bilo, 
kako se poslavlja od svojih 
prijateljic, kako jo zadnjič kri
vi hladen veter. Sledil je klic 
»haraus« (običaj gozdnih de
lavcev, klic, s katerim opozo
rijo, da se naj umaknejo iz ob
močja padajočega drevesa, 
nemška beseda heraus, kar 
pomeni po naše ven), nato sle
di močan udarec debla po na
pol zmrznjeni zemlji. Čez čas 
so se že čuli zveneči glasovi se
kir, s katerimi so »oroglali« 
(izraz za odsekavanje vej s po

drtega drevesa) smreko. Spet 
se je slišal glas »haraus«, go
vorjenje je bilo vse glasnejše, 
tu in tam se je slišala šala o 
njem ali njej, med njimi je bi
lo pravo tekmovanje. Ženske 
so zlagale steljo v »voke« (ku
pi, pripravljeni za vleko), mlaj
ši možje in fantje pa so jo vla
čili po drčah proti kmečkemu 
poslopju. Vse to so ti ljudje de
lali z veseljem in brez težav. 
Vse bolj je bilo opaziti veselje, 
ki sta ga še povečala domače 
žganje in mošt. Ko je padla 
zadnja smreka, namenjena za 
spravilo stelje, so vriskali in 
peli. Pod streho hleva je zra
sel velik kup stelje. Tako je 
bilo končano še eno od mnogih 
važnih del pred zimo. Veselje 
se je nadaljevalo in stopnjeva
lo v kmečki hiši ob zvokih har
monike. Biii so utrujeni od tež
kega dela, a vendar so plesali 
in peli pozno v noč in se vese
lili ob dobri domači kapljici.

Bernard Voler

Sedaj ima v hiši na razpola
go 7 sob s 17 ležišči, kuhinjo, 
majhno jedilnico ter še pose
bej okusno urejeno gostinsko 
sobo (ki trenutno še ni povsem 
dodelana). V sobe bo napeljal 
tekočo vodo. V načrtu ima 
tudi ureditev stare hiše v 
takšni obliki, kot je sedaj, kjer 
bo stanovala njegova družina 
ali pa bo zamenjal prostore z 
gosti, če si bo kateri zaželel 
stanovati v stari leseni kmečki 
hiši.

Prej ali slej bo prisiljen po
staviti tudi nov hlev z 10 stoji
šči, kajti specializiral se bo za 
živinorejo. Štiri krave mu bodo 
dajale mleko in teleta, štiri do 
šest telet pa bo letno spital z 
lastno krmno bazo.

Hišo je gradil v lastni režiji 
do tretje faze, obrtniška dela 
so mu opravili razni obrtniki 
in podjetja.
• S posojilom mu je najprej 
priskočil na pomoč GO Dravo
grad, ko mu je še v letu 1967 
odobril 8000 din posojila, kar 
je letos že odplačal. Drugo po
sojilo je dobil od Koroške hra
nilnice prek KZ Dravograd v 
višini 47.000 din, zadnji pa je 
bil letos turistični kredit prek 
GG Slovenj Gradec v višini
25.000 din.

Če primerjamo vrednost hi
še s pridobljenimi posojili, lah
ko rečemo, da posojila pred
stavljajo majhen del vrednosti 
hiše in da je moral biti Vivod 
zelo dober in iznajdljiv gradi
telj, da je z dohodki od živine 
in 20 m3 etata uspel zgraditi 
takšno hišo.

Letos junija je sprejel že pr
ve goste, in sicer 6-člansko 
nemško družino. Nudil jim je 
prenočišče in v souporabo ku
hinjo ter seveda vse domače 
pridelke: mleko, jajčka, suro
vo maslo, salame, solato in 
drugo. Kosilo so si sami pri
pravljali ali pa so hodili v Dra
vograd. Pridno so tudi nabira
li gobe. Gost je celo pomagal 
gospodarju pri raznih kmečkih 
opravilih ter pri dokončnem 
urejanju hiše. Položil mu je 
celo keramične ploščice v je
dilnici.

Tej družini se je kmalu pri
družila še druga nemška dru
žina ter prvi gostje iz Maribo
ra in Velenja. Nemci so si že 
rezervirali sobe tudi za drugo 
leto. Verjetno bo imel nasled
njo sezono zasedene že vse po
stelje.

Tako lahko rečemo, da je za
živela prva prava turistična 
kmetija na območju občine 
Dravograd, za kar ima vse po
goje. Kmetija bo specializira
na, ima primerno lokacijo, go
spodar je vsestransko razgle
dan, govori tudi nemško, go
spodinja je dobra kuharica in 
velika ljubiteljica rož. Hiša, ki 
ima že sedaj polna okna cvet
ja, bo zelo prijetno bivališče za 
marsikaterega miru in prirod- 
nih lepot željnega dopustnika.

Tone Modic, dipl. inž. gozd.
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Šahovski četveroboj — Foto: Hovnik

športne vesti

Šah
V Slovenj Gradcu smo se zbrali 23. septembra 1972 šahisti 

Elektrokovine in Hidromontaže iz Maribora, iz Tovarne meril 
Slovenj Gradec in našega gozdnega gospodarstva.

Igrali smo vsaka ekipa z vsako.
Naša ekipa je premagala Elektrokovino s 5:3, kljub temu pa 

smo ostali na zadnjem mestu.

Končni vrstni red:
1. Hidromontaža Maribor
2. Tovarna meril Slovenj Gradec
3. Elektrokovina Maribor
4. GG Slovenj Gradec

13.5 točke
12.0 točke
11.5 točke
11.0 točke

KOROŠKI TURISTIČNI TEDEN
Svoj pečat v začetku in ob 

koncu letošnjega 17. koroške
ga turističnega tedna so vse
kakor dali tukajšnji kmetje. 
V kmečki povorki na začetku 
tedna je med tisočglavo mno
žico turistov in radovednežev 
nastopilo osem skupin, ki so 
na vozovih prikazali nekdanja 
in tudi sedanja kmečka opra
vila, kot so žetev, mlačev, cep
ljenje dog, kuhanje oglja, na- 
pravljanje stelje, črno kuhinjo 
in podobno. Prav tako so

kmetje med tekmovanjem 
gozdnih delavcev letos prvikrat 
na »holcarskih« stojnicah pro
dajali svoja domača jedila in 
pijače. 2al je vseh teh dobrot 
zmanjkalo že po pičlih dveh 
urah; kmetje niso verjeli v 
tolikšno povpraševanje po nji
hovem blagu. Letos so se o 
tem sami prepričali in upamo, 
da bodo drugo leto sodelovali 
med osemnajstim koroškim 
turističnim tednom že bolj ko
rajžno. Andrej Šertel

Uspeh posameznikov:
1. Ludvik KOTNIK, inž.
2. Maks NABERNIK
3. Andrej ŠERTEL, inž.
4. Franc TRAVER
5. Vlado MARZEL
6. Jurij ŠUMECNIK
7. Darko ZUPANČIČ
8. Branko PLIMEN

1 točka
1 točka 
0 točk
2 točki
3 točke 
0 točk
1,5 točke 
2 točki

Ludvik KOTNIK, inž.

TEKMOVANJE SEKAČEV
Ali bo tekmovanje sekačev 

ali ga ne bo? — vprašanje je 
lebdelo vse leto v zraku. Toda 
gospodarski položaj in vse
splošna štednja sta pokopala 
tudi zadnje upe na skupno 
srečanje, na merjenje moči in 
izkušenj vseh sekačev. Takrat 
pa so se v Črni na Koroškem 
sestali vodstvo obrata in sindi
kalna podružnica in stekel je 
stroj, ki je obdeloval vse pri
prave na tekmovanje sekačev 
pri obratu, ki so ga opravili v 
okviru Koroškega turističnega 
tedna.

Bila je sobota. Oblaki so tudi 
tega dne puščali prave zavese 
gostega dežja in porajali kole
banje bi ali nebi. Toda gozdni 
delavec sekač je vajen dežja in 
zapele so motorke. Oglasile so 
se bodrilne besede in sedem 
ekip sekačev se je borilo za 
najboljša mesta. Pet kmetov 
gozdnih posestnikov s področja 
obrata je pripeljalo svoje do
mače dobrote in niti dež in sla

bo vreme ni moglo več pretr
gati dobre volje številnih obi
skovalcev. Ajdovih žgancev, 
polente in raznih pijač ni bilo 
preveč za lačne tekmovalce in 
goste.

V zelo izenačeni borbi so 
zbrali v tekmovanju sekačev 
največ točk delavci iz revirja 
OROŽIJA ter tako osvojili pr
vo mesto in prvo skupinsko 
nagrado v vrednosti 300 dinar
jev. Drugo mesto je osvojil re
vir TOPLA in tretje revir 
Jazbina. Med posamezniki pa 
so bili najboljši Franc Obre- 
tan, Milan Puc in Zdravko 
Pečnik. Tudi posamezniki so 
dobili praktične nagrade, ki jih 
je prispevala sindikalna po
družnica obrata.

Na vsak način je bilo tekmo
vanje v Črni pripravljeno zelo 
skrbno in škoda je, da tako 
vestnih in skrbnih priprav ni 
bilo pri tekmovalcih iz drugih 
obratov.

kw

Javorci so želi in muzicirali, da se je potresalo vse na vozu in 
okrog njega — Foto: A. Šertel

Toplani so iz svojega macesna pripravljali les za doge, ki bodo 
žal ostale letos tudi pri njih suhe — Foto: A. Šertel

10 ■ OBVESTILA



SLOVO
Prišel je čas, ko se po

slavljam zaradi upokojitve. S 
tem mislim predvsem, da se 
poslavljam od mojih sodelav
cev in vseh ostalih članov ko
lektiva. Ob tem za človeka po
membnem življenjskem pre
obratu iskreno želim, da bi se 
še enkrat osebno poslovil od 
vsakega posebej. Ker mi to ni 
mogoče storiti, se poslužujem 
našega skupnega glasila Ob
vestil.

Vrsto let, to je od ustanovit
ve podjetja v letu 1947 pa vse 
do danes, sem imel posredno 
ali neposredno stike, tako re
koč z vsemi člani kolektiva 
našega podjetja. Po svojih 
močeh sem si vedno prizade
val za urejenost poslovanja v 
podjetju in za dvig življenj
skega standarda človeka.

Ko se oziram nazaj, skoraj 
ne morem verjeti, da je iz 
skromnih začetkov — tako od 
sedeža uprave v prenosni ba
raki na Celjski cesti št. 2, pr
vih uslužbencev — mladine, ki 
je komaj končala osnovno šo
lo, od dotrajanega osebnega 
avtomobila »kadeta«, katerega 
je v Kotljah uničil ogenj, na
stalo to, kar je sedaj pred na
mi. Omeniti moram še mehani
zacijo, ki jo je sestavljalo 85 
parov konj in 38 parov vprež
nih volov v Mislinjskem jarku. 
Gozdnemu delavcu so bili žaga 
robidnica, sekira in leseni klini 
vse orodje, njihovo življenje 
pa se je odvijalo v napol podr
tih lesenih barakah.

Iz vsega tega je v 25 letih, 
po katerih vas, dragi sodelav
ci, zapuščam, zraslo podjetje, 
kot ga poznate. Želim, da bi ob 
tej priložnosti vsakemu pose
bej stisnil roko, se od njega po
slovil in mu rekel srečno. Vsem 
vam želim tudi še v bodoče 
mnogo uspehov pri delu, zago
tovljene materialne pogoje in 
dobro tovariško počutje v pod
jetju ter da bi vas družil skup
ni čut solidarnosti ter skupni 
delovni elan, tako kot nas je 
družil takrat, ko smo začeli in 
ustvarjali nekaj tako rekoč iz 
nič.

Iskreno vas pozdravlja vaš
Martin Potočnik

Napadati je veliko lažje kot 
se braniti.

Humanost je v tem, da ni
koli človeka ne žrtvujemo ne
kemu cilju.

PRI VEDEŽEVALKI
— Kmalu boste spoznali le

pega gospoda in z njim boste 
srečno živeli.

— Ali bi mi mimogrede po
vedali, kaj bo na to rekel moj 
mož?

PRESENEČENJE
četa dečkov je prepevaj e 

hodila po mestu.
— Kam ste namenjeni, tako 

veseli, — jih je povprašal ra
dovedni meščan.

— V zapor. Gremo k očetu.
— Očeta imate v zaporu?
— Da, že šest let. Predstav

ljajte si, kako se bo razvese
lil, ko bo videl, koliko se mu 
je medtem zvečala družina!

SAMOTEN GROB
Ob robu temnega gozdiča,
kjer šum drevja spremlja pesem ptic.
Nizka je gomila skrita 
z listjem pisanim pokrita.

Spoštljivo priklanjajo
se jelke vitke nizko nad gomilo,
vsak večer tu ptičev zbor zapoje milo.

Truplo mlado v grobu tem počiva, 
smrti mladenča, krogla fašistična je kriva.
On je življenje mlado dal, da narod mali 
ta bi vstal,
da sužnjev ne bilo bi na svetu 
moral tako mlad je umreti.

Na MRTVIH DAN, sključena starka 
grob je obiskala,
cel dan z mrtvim sinom je kramljala.
Vso žalost, samoto in bol mu je razkrila.
Ta vojna vse je upe njene potopila, 
ostala ji le samotna je gomila.

In ko padel mrak je na dolino, 
ko veter plamen je ugasnil sveči, 
srce se materino je zganilo, 
spet sama v svoji bo nesreči.

Žalostna, a ponosna vsa,
tiho odšla je PARTIZANA mamica.

V. G.

SMRT NA DELU

Alojz Jeseničnik

Rojen je bil pred 45 
leti v družini gozdnega 
delavca. Imel je tri bra
te in štiri sestre. Vseh 
sedem si je izbralo dru
ge poklice — lažje delo, 
Lojze je ostal zvest go
zdovom. Kot sin Pohor
ja je bil delavec v vsej 
svoji pojavi, pošten, od
krit in zelo občutljiv za 
krivice. Smrt ga je do
letela 10. oktobra na de
lovnem mestu v gozdu. 
Njegovo trdo življenje 
od rojstva do preranega 
groba nam je poznano.

Želimo mu miren po
čitek v slovenski zemlji, 
ki jo je ljubil in se za
njo že kot 16-letni fant 
postavil po robu okupa
torju.

Ženi Mariji, hčerki 
Darji, sinovom Romanu, 
Benotu, Oskarju in dru
gemu sorodstvu naše 
globoko sožalje.

Gozdno gospodarstvo

Kristi GABERŠEK nas po
zdravlja iz JLA. Vojaški rok 

služi v Črni gori
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Poslovni odbor za izgradnjo tovarne ivernih in oplemeni
tenih plošč v Otiškem vrhu pri Dravogradu 
zaradi skorajšnjega začetka obratovanja tovarne 
razglaša

PROSTA DELOVNA 
MESTA

1. 1 asistenta v proizvodnji
Pogoj: višja ali srednja šola strojne ali lesnoindustrij
ske smeri s 5 let delovnih izkušenj in pasivno znanje 
nemškega jezika

2. 2 vodij skladišča lesne surovine
Pogoj: delovodska šola lesne ali gozdarske smeri ali 
VK delavec lesne ali gozdarske stroke z 2 letoma de
lovnih izkušenj

3. 3 vodij sušilnika
Pogoj: poklicna šola elektro, kovinske ali mehanske 
stroke z 2 letoma delovnih izkušenj

4. 3 delovna mesta vodij lepilnih strojev in nateznih 
postaj
Pogoj: poklicna šola elektro, kovinske ali mehanske 
stroke z najmanj 2 letoma delovnih izkušenj

5. 2 delovni mesti vodje skladišča končnih izdelkov 
Pogoj: delovodska šola lesne ali gozdarske smeri ali 
VK delavec lesne ali gozdarske stroke z najmanj 2 le
toma delovnih izkušenj

6. 2 vodij strojev za brušenje plošč in obrez plošč
Pogoj: delovodska ali poklicna šola elektro, kovinske 
ali mehanske stroke z najmanj 2 letoma delovnih 
izkušenj

7. 1 vodja stroja za razrez plošč
Pogoj: delovodska ali poklicna šola elektro, kovinske, 
lesne ali mehanske smeri z najmanj 2 letoma delovnih 
izkušenj

8. 1 vodja opreme
Pogoj: poslovodja ali VK delavec trgovske ali druge 
ustrezne smeri z najmanj 2 letoma delovnih izkušenj

9. 1 vodja oskrbe tovarne s surovino in reprodukcijskim 
materialom
Pogoj: srednješolska izobrazba lesne, gozdarske ali 
ekonomske smeri z 2 letoma delovnih izkušenj ter pa
sivno znanje nemškega jezika

10. 1 knjigovodja osebnih dohodkov
Pogoj: ekonomska srednja šola z 2 letoma delovnih iz
kušenj

11. 4 delovna mesta za laboratorijsko kontrolo izdelavnih 
materialov in končnih izdelkov
Pogoj: srednja tehniška šola kemijske smeri, kemola- 
borantska šola ali nepopolna srednja šola z 2 letoma 
delovnih izkušenj

12. 5 delovnih mest za voznike čeljustnega nakladalnika
Pogoj: voznik kategorije B z opravljenim tečajem za 
vožnjo z viličarjem

13. 4 delovna mesta za voznike traktorjev
Pogoj: voznik B kategorije in opravljen izpit za vož
njo s traktorjem (F kategorija)

14. 3 ostrilcev nožev
Pogoj: poklicna šola kovinske stroke ali KV delavec 
z najmanj 2 letoma delovnih izkušenj

15. 7 delovnih mest za voznike čelnega viličarja za not
ranje transporte
Pogoj: voznik s kvalifikacijo in opravljenim tečajem 
za voznike viličarjev

16. 2 delovni mesti za obrezovanje in kontrolo končnih 
proizvodov
Pogoj: poklicna šola lesne, elektro ali mehanske smeri 
z najmanj 2 letoma delovnih izkušenj

17. 3 delovna mesta vzdrževalcev elektro naprav 
Pogoj: poklicna šola elektro stroke s 3 leti delovnih 
izkušenj, zlasti v vzdrževalni službi

18. 4 delovna mesta vzdrževanja strojnih naprav 
Pogoj: poklicna šola mehanske ali kovinske smeri z 
najmanj 3 leti delovnih izkušenj, zlasti v vzdrževalni 
službi

19. 2 elektrikarjev v remontni delavnici
Pogoj: poklicna šola elektro smeri s 3 leti delovnih 
izkušenj

20. 2 mehanikov v remontni delavnici
Pogoj: poklicna šola mehanske smeri s 3 leti delovnih 
izkušenj

21. 1 voznika motornega vozila (kombi)
Pogoj: voznik motornega vozila B kategorije

22. 4 vodje kotlovnih naprav
Pogoj: kvalificiran delavec kovinske ali mehanske 
smeri z izpitom za delo z avtomatskimi kotlovnimi na
pravami in 2 letoma delovnih izkušenj

23. 44 delavcev za delo:
pri čeljustnem nakladalniku, na skladišču lesnih su
rovin, pri iverilniku, pri sekirostroju, pri mlinu ive- 
rilniku pri brušenju nožev, v pripravi lepil, pri bru
šenju in obrezu plošč, pri stroju za razrezovanje plošč, 
kot transportni delavci v skladišču končnih proizvo
dov, kot delavci v remontni delavnici in delavci v 
kotlovnici
Pogoj: popolna ali nepopolna osemletka, prednost ima
jo delavci z ustreznimi delovnimi izkušnjami 

Delovna mesta pod št. 1, 2, 9, 11, 12, 13, 17, 18, 21, 22 in 
23 je treba zasesti takoj, s tem da pod št. 11 takoj potre
bujemo enega delavca, pod št. 23 pa 8 delavcev.
Osebni dohodki po pravilniku o delitvi osebnih dohodkov 
LIP Slovenj Gradec.
Rok prijave za delovna mesta je do 15. oktobra 1972.
Nastop službe za vsa ostala delovna mesta bo predvidoma 
po 1. januarju 1973. O točnem nastopu službe bodo kan
didati pismeno obveščeni.
Tovarna bo obratovala v treh izmenah.
Pridržujemo si pravico testiranja prijavljenih kandidatov. 
Stanovanj ni na razpolago.
Prijave z dokazili o navedenih pogojih pošljite na naslov:
LESNOINDUSTRIJSKO PODJETJE SLOVENJ GRADEC 
— poslovni odbor za izgradnjo tovarne — pod oznako 
»za razpis«.

Motiv

OBVESTILA izdaja delavski svet delovne skupnosti gozdnega gospodar
stva Slovenj Gradec. Naklada 1500 izvodov. Komisija za urejanje inter
nega časopisa: Jože Zorman, Andrej Šertel, dipl. inž. gozd., Ludvik 
Kotnik, dipl. inž. gozd., Metod Sekirnik, dipl. inž. gozd. Predsednik 
komisije in odgovorni urednik Jurij Sumečnik. Tehnični urednik Bruno 
Žnideršič. Objavljenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Tisk in kli

šeji: Časopisno podjetje Mariborski tisk, 62000 Maribor, 1972.
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